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14 ГРУДНЯ — ДЕНЬ ВШАНУВАННЯ УЧАСНИКІВ ЛІКВІДАЦІЇ НАСЛІДКІВ АВАРІЇ НА ЧОРНОБИЛЬСЬКІЙ АЕС

15 грудня 2000 року о 13 год. 18 хв.
за київським часом було зупинено
останній працюючий 3-й енергоблок
Чорнобильської АЕС (на знімку: один
із робочих моментів цього дня — ново-
го чорнобильського відліку).

За два з лишком тижні до закрит-
тя потужного енергооб’єкта, 1 грудня
2000 року, побачив світ перший номер
«Атомника України». Серед перших
читачів газети були учасники Пленуму
ЦК Атомпрофспілки, що проходив
цього дня у м. Славутич, на якому роз-
глядалися питання соціального захисту
працівників ЧАЕС і мешканців міста-
супутника атомної електростанції у
зв’язку з достроковим виведенням
ЧАЕС із експлуатації. Профспілковий
«Атомник України» і досі живе цією чор-
нобильською темою.

— Наше предприятие —
единственное в Чернобыле,
которое работает со дня ос-
нования и не поменяло сво-
его первоначального назва-
ния. В 25-ю годовщину ава-
рии «Комплексу» в октябре
2011 года будет четверть
века. Все это время зани-
маемся дезактивацией тер-
ритории зоны отчуждения,
оборудования, захоронени-
ем радиоактивных отходов. 

Из 250 человек по штату
180 — это рабочие. Основ-
ные специальности — пере-
работчик РАО и дезакти-
ваторщик.  Все наши цеха,
кроме цеха по ремонту и
оборудованию, находятся в
«десятке» (десятикиломе-
тровая зона ЧАЭС), работы
выполняются по дозиметри-
ческому наряду, потому что
люди работают с открытыми
источниками ионизирующе-

го излучения. В Отраслевом
соглашении прописаны спе-
циальные условия труда,
согласно которым работни-
ки получают доплаты за них.

Сейчас, когда форми-
руется новое Отраслевое
соглашение, Министерство
труда и социальной полити-
ки Украины не хочет вводить
в него специальные условия
труда, утверждает, что для
этого нужно проводить атте-
стацию. Но ее по радиа-
ционному фактору в зоне
отчуждения не проводят. Ес-
ли же убрать специальные
условия труда, наши рабо-
чие ощутимо теряют в зара-
ботной плате — 36% до-
платы к тарифным ставкам.
Для нас это очень серьезная
проблема. Аргумент Мин-

труда и соцполитики таков: в
украинском законодатель-
стве не прописаны специ-
альные условия труда. У нас
есть только союзный доку-
мент, который в свое время
был разработан в зоне
отчуждения. Но ведь это
проблема не только наших
работников. Она касается
водителей ГП «Чернобыль-
сервис», которые перево-
зят радиоактивные отходы,
дозиметристов ГСНПП «Эко-
центр» и работников ЧАЭС.

Людмила Чернова во
время беседы озвучила еще
одну проблему, касающую-
ся работников всей зо-
ны отчуждения. Она, замес-
титель председателя Совета
председателей профкомов
Чернобыльской объединен-
ной организации профсою-
за, озабочена отсутствием
аптеки в Чернобыле. Гово-
рила об этом на одном из
совещаний в объединенной
профорганизации. Более
трех лет прошло, как убрали
даже аптечный киоск. А это
чревато для вахтовиков,
которых здесь одновремен-
но находится, как минимум,
пять тысяч. Оказать пер-
вую помощь может медсан-
часть, есть скорая помощь,
но не обращаться же туда
за элементарным обезболи-
вающим. Говорят, чтобы от-
крыть аптеку, нужны разре-
шительные документы. Но,
прежде всего, нужно жела-
ние…
(Окончание на 2-й стр.)

СТРЕМИМСЯ РЕШАТЬ ВСЕ ПРОБЛЕМЫ САМИ
Так говорит председатель профсоюзной органи-

зации, заместитель директора по охране труда,
радиационной безопасности и охране окружающей
среды ГСП «Комплекс» Министерства Украины по
вопросам чрезвычайных ситуаций и по делам
защиты населения от последствий Чернобыльской
катастрофы Людмила Чернова. Но есть один
вопрос, ответ на который с нетерпением ждут
работники предприятия. С него и начался наш раз-
говор с Людмилой Алексеевной.

Людмила ЧЕРНОВА и Анатолий МАТАКОВ Светлана ГЛУЩЕНКО

Згідно із Законом України «Про Дер-
жавний бюджет України на 2010 рік» з 1
грудня поточного року підвищується роз-
мір прожиткового мінімуму. Прожит-
ковий мінімум для осіб, які втратили пра-
цездатність, зростає з 723 до 734 грн.

У цьому зв’язку органами Пенсійного
фонду України проведено перерахунки пен-
сій 12,7 млн. осіб. При цьому пенсії в нових
розмірах будуть виплачені за основними
відомостями в грудні 2010 року, йдеться в
повідомленні Пенсійного фонду України.

Водночас, як уточнили в Мінпраці, підви-
щуються розміри мінімальної пенсії та
надбавок і підвищень до пенсії, розмір
яких залежить від прожиткового мінімуму.
Зокрема, мінімальний розмір пенсії за віком,
пенсії в разі втрати годувальника на одного
утриманця з 1 грудня становитиме 734 грн.,
мінімальна пенсія в разі втрати годувальника
на двох утриманців — 880,80 грн., на трьох і
більше — 1101 грн. Шахтарі, на яких поши-

рюється чинність Закону України «Про підви-
щення престижності шахтарської праці», в
грудні одержуватимуть пенсії в розмірі не
менш ніж 2202 грн.

Мінімальний розмір пенсії інвалідам
війни та учасникам бойових дій (без ураху-
вання пенсій за особливі заслуги) з 1 грудня
становитиме: для інвалідів І групи — до
1716,60 грн., ІІ групи — 1578,10 грн., ІІІ групи
— 1394,60; для учасників бойових дій —
1211,10 грн.

Крім того, буде також підвищено:
— надбавки до пенсій за понаднормовий

стаж (які обчислені виходячи з розміру про-
житкового мінімуму);

— надбавки, підвищення, додаткові пен-
сії та інші виплати, розмір яких обчислюється
виходячи з розміру прожиткового мінімуму
(підвищення до пенсії ветеранам війни,
жертвам нацистських переслідувань, додат-
кова пенсія постраждалим унаслідок
Чорнобильської катастрофи, надбавки до
пенсії донорам, пенсії за особливі заслуги).

З 1 грудня розмір мінімальної
зарплати становить 922 грн.

ДЕРЖАВНІ СОЦІАЛЬНІ СТАНДАРТИ ТА ГАРАНТІЇ

Пенсії зростуть
РЕЗОНАНС

Треба, пане Дмитре, треба!
Автор кожної газетної публікації прагне до-

нести до читача свою думку, обстояти свою
позицію. Безперечно, при цьому слід бути
об’єктивним, оперувати достовірними фактами.
Але коли вже в перших рядках статті бачиш не
перевірену і неправдиву інформацію, виникає
думка: «А яку мету має ця публікація?»

Саме таке запитання хочемо поставити авто-
ру інтерв’ю «А може, все-таки не треба?!» Марині
Мороз (газета «Експрес») та її співрозмовнику
Дмитру Хмарі, експерту Національного екологіч-
ного центру України з енергетичних питань (газе-
та «Експрес»).

Отже, почнемо з головного. Чому в публікації фак-
тично чи не кожне твердження — наполовину чи ціл-
ком недостовірна інформація? Цитуємо: «Екологи
шоковані: адже такого не роблять сьогодні ніде у
світі» (йдеться про продовження терміну експлуатації
атомних блоків. І ще одна цитата: «Продовжуючи їх
роботу (блоків №1, 2 РАЕС. — Л.Ш.), Україна свідомо
використовуватиме технічно застарілі реактори».

(Закінчення на 2-й стор.)

Відповідно до Закону України «Про колективні дого-
вори і угоди» Професійною спілкою працівників атомної
енергетики та промисловості України та Міністерством
України з питань надзвичайних ситуацій та у справах
захисту населення від наслідків Чорнобильської ката-
строфи готуються пропозиції до чинної Галузевої угоди
між МНС України та Атомпрофспілкою. На сьогодні під-
приємствами і організаціями сфери управління міністер-
ства надаються пропозиції та обґрунтування до проекту
Галузевої угоди між МНС України та Атомпрофспілкою на
2011–2012 роки.

Про склад робочих груп, хід ведення колективних
переговорів з підготовки проекту нової угоди — базово-
го документа соціального партнерства між МНС України
та Атомпрофспілкою буде повідомлено додатково.

ЗВЕРНЕННЯ АТОМПРОФСПІЛКИ

Голова Професійної
спілки працівників атомної
енергетики та промисло-
вості України В.О. Матов
направив листа Голові
Верховної Ради України
Литвину В.М., у якому ви-
словлено прохання, зок-
рема, звернути увагу на
те, що «Конституційний
Суд України 2.12.2010 р.
визнав такими‚ що не від-
повідають Конституції Ук-
раїни (є неконституційни-
ми)‚ положення статей 14‚
24‚ 64‚ пунктів 7–13 розді-
лу VІІ «Прикінцеві поло-
ження» Закону України
«Про Державний бюджет
України на 2010 рік» від 27
квітня 2010 року № 2154–VІ.
Особливо, Атомпрофспіл-
ка звертає увагу на пункт 7
розділу VІІ «Прикінцеві по-
ложення» цього закону
щодо неконституційності
надання права Кабінету
Міністрів України за по-
годженням з Комітетом
Верховної Ради України з
питань бюджету приймати
з метою зменшення де-
фіциту бюджету у 2010 ро-
ці рішення з перегляду
деяких розмірів виплат,
визначених законодавст-
вом, та по інших законо-
давчих актах, які передба-
чають додаткові видатки з
державного та місцевих
бюджетів.

Конституційний Суд Ук-
раїни вкотре звернув ува-
гу на те, що закон про
Державний бюджет Украї-
ни, як правовий акт, сто-
сується виключно вста-

новлення доходів та ви-
датків держави на загаль-
носуспільні потреби‚ тому
цим законом не можна
вносити зміни до інших
законів‚ зупиняти їх дію чи
скасовувати їх‚ а також
встановлювати інше (до-
даткове) правове регу-
лювання відносин‚ що є
предметом інших законів
України.

Проте народні депу-
тати України Пеклушенко
О.М. та Чечетов М.В. зно-
ву зареєстрували зако-
нопроект, але під іншою
вже назвою, а саме «Про
деякі питання організації
бюджетного процесу у
2010 році» (реєстр. № 7422
від 2.12.2010), яким про-
понується відтворити нор-
ми Закону України «Про
Державний бюджет Украї-
ни на 2010 рік» та ввести
їх з 30.11.2010 р.

Прийняття вищезазна-
ченого законопроекту з
30.11.2010 р. буде пору-
шенням вимоги частини 1
статті 58 Конституції Ук-
раїни у частині того, що
закони та інші норматив-
но-правові акти не ма-
ють зворотної дії в часі,
крім випадків, коли вони
пом’якшують  або скасо-
вують відповідальність осо-
би. Атомпрофспілка стур-
бована намірам влади у
частині прийняття рішення
по перегляду деяких роз-
мірів виплат, визначених
законодавством, та зву-
ження змісту та обсягу іс-
нуючих прав громадян».
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(Окончание.
Начало на 1-й стр.)
Профсоюзная организа-

ция «Комплекса» — одна из
самых сильных в зоне отчуж-
дения. В первую очередь
благодаря председателю и
одиннадцати членам проф-

кома — представителям
всех цехов, которые перво-
очередной своей задачей
считают социальную защиту
человека труда. Людмила
Алексеевна с благодарно-
стью говорит о своих заме-
стителях — начальнике цеха
по обращению с радиоак-
тивными отходами Анато-
лии Матакове и начальнике
отдела организации труда и
заработной платы Светлане
Глущенко. Это серьезные
специалисты и профакти-
висты, которые прини-
мают активное участие в
составлении Отраслевого
соглашения, коллективно-
го договора, повседнев-
ной жизни коллектива.

Не стоял в стороне
профком, когда в очередной
раз встал вопрос о смене
руководителя. С 2003 года
их было аж 18: кто три меся-
ца руководил коллективом,
кто полгода исполнял обя-
занности. И вот, наконец, в

МЧС был объявлен конкурс
на замещение должности
директора ГСП «Комплекс».
Профком собрал трудовой
коллектив и зачитал обра-
щение к министру, в кото-
ром ходатайствовал при зак-
лючении контракта учесть

мнение коллектива по кан-
дидатуре Сергея Юрьевича
Саверского, трудовая дея-
тельность которого на про-
тяжении 25 лет была свя-
зана с Чернобылем. Он —
ликвидатор последствий
аварии с первых дней, его
бригада непосредственно
сбрасывала смертельный
графит с четвертого энер-
гоблока. 15 лет трудился в
Администрации зоны от-
чуждения заместителем на-
чальника. Хорошо знает все
проблемы и зоны и пред-
приятия «Комплекс». Мне-
ние коллектива учли, к ним
вернулся грамотный, квали-
фицированный руководи-
тель, считает председатель
профкома.

Среди ликвидаторов пер-
вого призыва (всего в кол-
лективе имеют статус лик-
видатора 130 человек) наря-
ду с Сергеем Саверским
Людмила Чернова называет
и своего заместителя по

профсоюзной работе Ана-
толия Матакова, который
очутился в Чернобыле еще в
1980 году благодаря своему
земляку и другу, основате-
лю и бессменному, более 12
лет кряду, Председателю
Атомпрофсоюза Александ-
ру Юркину. Будучи секрета-
рем комитета комсомола,
Александр Валентинович
пригласил земляка — но-
вошахтинца после службы
в армии на молодежную
стройку — Чернобыльскую
АЭС. Начинал Анатолий
Леонидович в химцехе стар-
шим оператором… В «Ком-
плексе» трудится уже 16 лет.

Сама Людмила Алексе-
евна работает здесь с 2001
года. Самым сложным для
предприятия считает 2005
год, когда буквально при-
шлось твердо отстаивать
его право на существова-
ние. По министерству был
издан приказ о передаче
«Комплекса» другому пред-
приятию — «Техноцентру».
Трудовой коллектив не сог-
ласился с таким решени-
ем, борьбу за существова-
ние «Комплекса» возглавил
профком. Стучали во все
двери: писали письма в ЦК
Атомпрофсоюза, в Адми-
нистрацию зоны, в МЧС, в
Верховную Раду, Премьер-
министру, Президенту.

«Нас услышали и приказ
был отменен, — говорит
профсоюзный лидер.— Бла-
годаря активной профсоюз-
ной позиции мы сохранили
коллектив, отстояли пред-
приятие. Мы не переклады-
ваем решение проблем на
плечи объединенной орга-
низации, если можем с ними
справиться сами. Если же не
получается, привлекаем на-
шу объединенную профор-
ганизацию, прибегаем к по-
мощи ЦК Атомпрофсоюза.
Два раза в году проводим
отчетные собрания по вы-
полнению условий коллек-

тивного договора, на кото-
рых о проделанной работе
отчитывается администра-
ция предприятия и проф-
ком. Собрания проводим и
когда существуют проблем-
ные вопросы, в том числе по
выплате заработной платы,
надбавок за вахтенный ме-
тод работы, премий. Мы
собираем трудовой коллек-
тив и объясняем суть про-
блемы и пути ее решения.

На отчисленные дирек-
цией предприятия проф-
кому 0,3% от фонда зара-
ботной платы на культурно-
массовую, физкультурную и
оздоровительную работу,
согласно колдоговору, мы
смогли оборудовать спор-
тивный и оформить актовый

залы, оздоровить детей ра-
ботников предприятия».

С оздоровлением же са-
мих работников «Комплек-
са» ситуация менее оптими-
стична. «Одна путевка на 80
человек по линии фонда
социального страхования (и
такая ситуация по всем
предприятиям зоны отчуж-
дения), — подчеркивает
Людмила Алексеевна. —
Есть у нас в Крыму пансио-
нат «Надежда», но можем
оздоровить там всего 16 се-
мей, по две путевки в заезд
получаем. Хотелось бы, что-
бы МЧС Украины выделяло
и нам путевки в санаторий
«Одесский», как работни-
кам Чернобыльской АЭС. Но
здесь важен процент опла-

ты. За путевку от Фонда
соцстрахования мы платим
30%, стоимость путевки око-
ло пяти тысяч гривен. Для
рабочего сумма в 1500 грн.
немаленькая, учитывая, что
они — люди молодые, у них
семья, дети».

«Зона теперь нас и кор-
мит и лечит», — сказал в
конце встречи Анатолий
Матаков, отдавший ей луч-
шие годы жизни. И такие
труженики, как он, заслу-
жили того, чтобы не от-
воевывать у государства, с
помощью профсоюза, чест-
но и тяжело заработанный
кусок хлеба.

Людмила ГАПЮК
Фото

Николая ВАРЧИНОГО

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)
Невже шановні автори,

готуючи інтерв’ю до дру-
ку, не поцікавились станом
атомної енергетики у світі,
відповідними документами,
публікаціями у пресі на цю
тематику? Адже ні для кого
не секрет, що сьогодні де-
далі більше країн виявля-
ють інтерес до використання

ядерної енергетики як еко-
логічно чистого джерела
енергії, здатного вирішити
проблеми світового енерго-
дефіциту і глобальних змін
клімату. І навіть «зелені» у цих
країнах визнають, що при
нинішніх технологіях сучасні
АЕС не несуть додаткового
ризику для здоров’я людей,
а атомна енергетика може
суттєво скоротити кількість
теплових електростанцій, які
працюють на вугіллі та мазу-
ті, і справді забруднюють
навколишнє середовище ви-
кидами парникових газів,
шкідливими для здоров’я
людини окисами азоту і сір-
ки, важкими металами.

Що ж до продовження
ресурсу енергоблоків №1, 2,
то рівненські атомники не
першопрохідці у цій спра-
ві. Піонерами продовження
термінів експлуатації діючих

енергоблоків АЕС є енерге-
тичні компанії США, Велико-
британії, Франції, Канади та
інших держав Заходу. Остан-
нім часом також здійснюється
планомірна робота з підго-
товки до продовження стро-
ків експлуатації енергоблоків
атомних станції у Східній
Європі.

Для прикладу, термін екс-
плуатації блоків №3,4 (ро-

ки пуску 1971–72) Нововоро-
незької АЕС (Росія) у 2001—
2002 роках продовжили на 15
років; блоки №1, 2 Кольської
АЕС — також на 15 років, а
ресурс 3, 4-го енергоблоків
цієї станції у 2014–15 роках
планується продовжити на 25
років.

На АЕС «Ловііза» (Фінлян-
дія) термін експлуатації блока
№1 у 2007 році продовжили
до 2027 року, а блока №2 —
до 2030-го. На атомній станції
«Богуніце» (Словаччина) від-
повідно планується поетапне
продовження терміну екс-
плуатації блоків №3,4 до 2025
та 2045 років. Планується
здійснити продовження ре-
сурсу на 20—30 років (понад-
проектний) на блоках 1, 2, 3, 4
АЕС «Дуковани» (Чехія).

Слід зазначити, що ядер-
ний «ренесанс» торкнувся на-
віть тих країн, у яких ставлен-

ня до розвитку атомної енер-
гетики останнім часом було
не досить «теплим». Маємо
сумнів, що такий фахівець, як
пан Хмара, не міг не знати,
що, зокрема, німецький уряд
28 вересня 2010 року схва-
лив енергетичну концепцію,
яка передбачає, поміж ін-
шим, продовження експлуа-
тації атомних електростанцій
у Німеччині в середньому на
12 років. Зокрема, 28 жовтня
Бундестаг схвалив запропо-
нований урядом Ангели Мер-
кель закон про продовження
термінів дії 17 німецьких АЕС.
Як повідомило німецьке ви-
дання Spiegel, термін екс-
плуатації атомних станцій, які
були побудовані до 1980 року
буде продовжено на 8 ро-
ків, а АЕС, споруджених після
1980-го, — на 14 років.

Тепер щодо блоків №1, 2
Рівненської АЕС. Продов-
ження строку експлуатації
першого енергоблока РАЕС
— пілотний проект для вітчиз-
няних атомних станцій. Цього
року рівненські атомники під-
бивають підсумки тієї роботи,
яку розпочали ще у 2004 році.
Зазначимо, що підготовка
блоків ВВЕР-440 РАЕС до
продовження терміну екс-
плуатації здійснювалась у
рамках «Комплексної програ-
ми робіт з продовження екс-
плуатації діючих енергоблоків
атомних електростанцій», яка
була затверджена розпоряд-
женням Кабінету Міністрів
України. Відповідно до цієї
програми було складено ре-
єстр критичних елементів, від
яких залежить термін служ-
би енергоблоків. Окрім того,
було складено графік їх до-
сліджень, запроваджено сис-
тему прогнозних оцінок ста-
ріння апаратури, проведення
роботи з модернізації та замі-

ни обладнання, яке виробило
свій ресурс. Роботи проводи-
лися з урахуванням світового
досвіду щодо продовження
строків експлуатації АЕС.

Справді, реакторні уста-
новки блоків №1, 2 РАЕС від-
працювали 30 років. Навіть
цей факт свідчить про їхню
високу надійність і безпеку.
Рівень надійності первістків
Рівненської АЕС ВВЕР-440
було підтверджено чотирма
місіями OSART МАГАТЕ та
партнерськими перевірками
Всесвітньої асоціації операто-
рів атомних станції (WANO).
Міжнародні інспектори, серед
яких визнані у світі фахівці
атомної енергетики, проана-
лізували організацію вироб-
ництва, питання підготовки та
атестації персоналу, технічної
підтримки і ремонту, радіацій-
ного захисту, хімічного режи-
му, аварійного планування і
встановили, що РАЕС відпо-
відає світовим стандартам
надійності.

Додамо, що рівненські
атомники виконали всі заходи
«Комплексної програми під-
вищення безпеки», в тому
числі й таку надзвичайно важ-
ливу роботу, як відпал корпу-
су реактора енергоблока №1.
Здійснено всебічний аналіз
безпеки блоків з ВВЕР-440 на
детерміністичній основі із за-
лученням провідних україн-
ських спеціалістів і міжнарод-
них експертів, виконано по-
глиблений аналіз безпеки з
використанням сучасних ме-
тодологій, у тому числі й імо-
вірнісні аналізи безпеки для
енергоблоків №1,2 ВП РАЕС.
У рамках виконання концеп-
ції підвищення безпеки впро-
ваджено також додаткову
систему аварійної живильної
води парогенераторів, засо-
би контролю рівня теплоносія
в реакторі, модернізовано
систему радіаційного контро-
лю, пожежну сигналізацію,
здійснено частково заміну

інформаційно-обчислюваль-
ної системи і окремих видів
кабельної продукції тощо. Тож
говорити про використан-
ня застарілих реакторів прос-
то неетично. Первістки Рів-
ненської АЕС стануть до
роботи цілком оновлені.

У інтерв’ю опублікована і
завідомо неправдива інфор-
мація щодо фіксування просі-
дання майданчиків блоків
№1, 2. «На даний час карсто-
логічна ситуація не викликає
побоювань, оскільки прояви
суфозійно-карстових проце-
сів на поверхні землі у районі
проммайданчика блоків №1,
2, 3, 4 з 1983 року — не зафік-
совані». Простіше кажучи —
просідання на майданчиках
цих блоків, пов’язані з карсто-
вими процесами, відсутні.
Підкреслимо, що це не про-
сто слова. Висновки взято із
звітів спеціалізованих науко-
вих організацій України (На-
ціональна академія України,
Київський інститут інженер-
них вишукувань і досліджень,
Національний університет
«Львівська політехніка», Іва-
но-Франківський національ-
ний технічний університет
нафти і газу), які разом із спе-
ціалістами РАЕС ведуть по-
стійний моніторинг та аналіз
стану промислового майдан-
чика Рівненської атомної на
предмет виявлення суфозій-
но-карстових процесів.

І насамкінець про до-
цільність продовження стро-
ку експлуатації блоків. Так,
справді, сьогодні ядерні по-
тужності України використо-
вуються не на 100%. Але,
переконана, що криза у на-
шій державі невдовзі закін-
читься, атомна енергетика,
яка забезпечує виробництво
близько 50% всієї електрое-
нергії в Україні, мала і мати-
ме стратегічне значення для
економіки держави. До речі,
правильність цього тверд-
ження відчув майже кожен з

нас у нелегкі 90-ті роки, у
часи дефіциту електроенер-
гії, коли практично стояла вся
теплова генерація через від-
сутність палива, й основне
навантаження взяла на себе
атомна енергетика. Тоді дія-
ли віялові відключення, і спо-
живачі (особливо у селах)
змушені були через день
запалювати увечері свічки.

І ще трохи економіки.
Відповідно до техніко-еконо-
мічних розрахунків (ТЕР), у
яких обґрунтовані витрати
на продовження строку екс-
плуатації блоків АЕС України,
підтверджена економічна
ефективність продовження
експлуатації. Отже, відповід-
но до ТЕР, питомі витрати
на продовження експлуатації
можуть становити до $680 на
КВт встановленої потужності
АЕС, залежно від обсягів мо-
дернізації та реконструкції
основних та додаткових сис-
тем блока. За результатами
аналізу робіт з продовження
строку експлуатації енергоб-
лока №1 РАЕС, питомі витра-
ти на одиницю встановленої
потужності, враховуючи ви-
конання обсягів реконструк-
ції та модернізації, становлять
$455 на КВт, а строк окупнос-
ті продовження термінів екс-
плуатації енергоблоків №1, 2
Рівненської АЕС становитиме
не більше трьох років, що з
точки зору економічної науки
належить до середньо-стро-
кового терміну окупності і є
прийнятним для галузі.

Тож на запитання щодо
продовження термінів екс-
плуатації блоків №1, 2 Рів-
ненської АЕС та першого
енергоблока Южно-Українсь-
кої АЕС, винесене у заголовок
інтерв’ю, відповідь однознач-
на: «Треба, пане Дмитре, тре-
ба!» Оновлені блоки мають
працювати на благо нашої
держави та українського на-
роду.

Лідія ШМИРКО

14 ГРУДНЯ — ДЕНЬ ВШАНУВАННЯ УЧАСНИКІВ ЛІКВІДАЦІЇ НАСЛІДКІВ АВАРІЇ НА ЧОРНОБИЛЬСЬКІЙ АЕС

СТРЕМИМСЯ РЕШАТЬ ВСЕ ПРОБЛЕМЫ САМИ

Руководитель Крас-
ноярской краевой органи-
зации «Союз «Чернобыль
России» Владимир Кон-
стантинович Сперанский
(на снимке — в центре)
принимал участие в ликви-
дации последствий аварии
на Чернобыльской АЭС c
мая по август 1986 года.
«Был, в частности, началь-
ником участка по строи-
тельству «саркофага», — го-
ворит ветеран. — Был также
бригадиром машинистов-
операторов, которые зака-
чивали бетон в стены «Ук-
рытия». До этого прошли
специальное обучение в
Ленинграде на шведских,
итальянских бетононасо-
сах, свое умение и навыки
передали около двум сот-
ням «партизан», призывни-
кам из запаса по линии
военкоматов».

Тогда же здесь, в зо-
не человеческой траге-
дии, вместе с Владимиром
Константиновичем рабо-
тал и его друг Александр
Васильевич Туркулецкий
(на снимке — второй
слева). Герои-чернобыль-
цы из Железногорска при-

ехали на ЧАЭС не одни,
а с оператором Андреем
Васильевым и коррес-
пондентом Николаем Пан-
ченко, чтобы запечатлеть
для земляков все увиден-
ное здесь спустя 25 лет.
Они побывали в мертвой
Припяти, на смотровой
площадке возле объекта
«Укрытие», в Чернобыле…
В Красноярском крае ны-
не проживает более трех
тысяч человек, имеющих

статус ликвидаторов-чер-
нобыльцев.

Кстати, благодаря Вла-
димиру Сперанскому в го-
роде атомщиков Железно-
горске был открыт монумент
участникам ликвидации по-
следствий радиационных
аварий и катастроф. Его
торжественное открытие
состоялось в ноябре 2006
года, в канун 20-й годовщи-
ны сдачи в эксплуатацию
объекта «Укрытие».

Треба, пане Дмитре, треба!

Дозиметрист «Комплекса» за работой

РЕЗОНАНС
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ОФІЦІЙНО

З метою привернення уваги суспільства та світової
спільноти до проблем подолання наслідків Чорнобильсь-
кої катастрофи, посилення захисту постраждалих внаслі-
док цієї катастрофи громадян ПОСТАНОВЛЯЮ:

1. Кабінету Міністрів України:
1) проаналізувати заходи, вжиті щодо подолання

наслідків Чорнобильської катастрофи в Україні, роз-
глянути стан виконання Загальнодержавної програми
подолання наслідків Чорнобильської катастрофи на
2006—2010 роки, законодавчих та інших нормативно-
правових актів з питань соціального захисту населен-
ня, яке постраждало внаслідок Чорнобильської катаст-
рофи, та підготувати за результатами такої роботи
пропозиції щодо поліпшення ситуації у цих сферах;

2) передбачити під час доопрацювання проекту
Закону про Державний бюджет України на 2011 рік
видатки на:

поліпшення медичного забезпечення, оздоровлен-
ня громадян, які постраждали внаслідок Чорнобильсь-
кої катастрофи, та придбання для них ліків;

будівництво (придбання) житла для відповідних
категорій громадян, які постраждали внаслідок Чорно-
бильської катастрофи і потребують поліпшення житло-
вих умов, насамперед сімей з дітьми, які стали інваліда-
ми внаслідок Чорнобильської катастрофи та потребують
особливого догляду, інвалідів І групи, інвалідність яких
пов’язана з Чорнобильською катастрофою;

відселення сімей, насамперед сімей з дітьми, які про-
живають у зоні безумовного (обов’язкового) відселення;

радіаційний захист населення;
екологічне оздоровлення, забруднених територій;
капітальний ремонт автомобільних доріг Чернігів —

Пакуль — контрольно-пропускний пункт «Славутич» —
Чорнобиль (з під’їздом до м. Славутич);

3) забезпечити перегляд у встановленому порядку
на основі експертних висновків Національної комісії з
радіаційного захисту населення України, Національної
академії наук України, відповідних центральних орга-
нів виконавчої влади меж зон радіоактивно забрудне-
них внаслідок Чорнобильської катастрофи територій;

4) розробити з урахуванням пропозицій мініс-
терств, інших центральних органів виконавчої влади,
Ради міністрів Автономної Республіки Крим, обласних,
Київської та Севастопольської міських державних
адміністрацій, наукових установ, об’єднань громадян
та затвердити план заходів, пов’язаних із 25-ми роко-
винами Чорнобильської катастрофи, передбачивши,
зокрема:

проведення в місті Києві міжнародної конференції
до 25-х роковин Чорнобильської катастрофи;

підготовку Національної доповіді до 25-х роковин
Чорнобильської катастрофи;

видання атласу радіоактивного забруднення тери-
торії України та екологічного атласу зони відчуження і
зони безумовного (обов’язкового) відселення;

підготовку та видання збірок наукових праць, доку-
ментів і матеріалів, які висвітлюють Чорнобильську
катастрофу та досвід подолання її наслідків;

вирішення в установленому порядку питань щодо
фінансування зазначених заходів;

5) утворити організаційний комітет з підготовки та
проведення заходів, пов’язаних із 25-ми роковинами
Чорнобильської катастрофи, та затвердити його пер-
сональний склад.

2. Раді міністрів Автономної Республіки Крим,
обласним, Київській та Севастопольській міським дер-
жавним адміністраціям:

посилити увагу до повсякденних потреб громадян,
які постраждали внаслідок Чорнобильської катастро-
фи, учасників ліквідації наслідків аварії на Чор-
нобильській АЕС, зокрема, поліпшення їх медичного,
соціально-побутового обслуговування, вишукати мож-
ливість для надання таким особам соціальної підтрим-
ки та матеріальної допомоги;

утворити регіональні організаційні комітети з підго-
товки та проведення заходів, пов’язаних із 25-ми
роковинами Чорнобильської катастрофи, затвердити
відповідні плани заходів та забезпечити їх виконання;

передбачити в проектах місцевих бюджетів кошти
для фінансування заходів, пов’язаних із 25-ми рокови-
нами Чорнобильської катастрофи.

3. Запропонувати релігійним організаціям провес-
ти 26 квітня 2011 року панахиди за жертвами Чор-
нобильської катастрофи.

4. Державному комітету телебачення та радіомов-
лення України, Міністерству України з питань надзви-
чайних ситуацій та у справах захисту населення від
наслідків Чорнобильської катастрофи, Міністерству
праці та соціальної політики України, Міністерству охо-
рони навколишнього природного середовища Ук-
раїни, Міністерству охорони здоров’я України,
Міністерству палива та енергетики України забезпечи-
ти проведення широкої інформаційної та роз’ясню-
вальної кампанії з питань подолання наслідків
Чорнобильської катастрофи, розв’язання актуальних
проблем ядерної та радіаційної безпеки, соціального
захисту учасників ліквідації наслідків аварії на
Чорнобильській АЕС та населення, яке постраждало
внаслідок Чорнобильської катастрофи, реалізації дер-
жавної політики у зазначених сферах та висвіт-
лення заходів, пов’язаних із 25-ми роковинами
Чорнобильської катастрофи.

5. Цей Указ набирає чинності з дня його опубліку-
вання*.

Президент України В. ЯНУКОВИЧ

11 жовтня 2010 року
№937/2010

* Надруковано в газеті «Урядовий кур’єр» 20 жовт-
ня 2010 р.

УКАЗ ПРЕЗИДЕНТА УКРАЇНИ
Про заходи, пов’язані з 25-ми роковинами
Чорнобильської катастрофи

ЧОРНОБИЛЬ: ЗАПИТАННЯ І ВІДПОВІДІ

Запитання. Чи були у 2009–2010
роках внесені якісь зміни до Чор-
нобильського законодавства?

Відповідь. З метою реформування
системи соціального захисту грома-
дян, які постраждали внаслідок Чор-
нобильської катастрофи, Постановою
Верховної Ради України Міністерству
праці та соціальної політики було дору-
чено прискорити внесення на розгляд
уряду проекту закону України «Про
внесення змін до Закону України «Про
статус і соціальний захист громадян,
які постраждали внаслідок Чорно-
бильської катастрофи», не допустивши
зниження досягнутого рівня соціально-
го захисту. Однак слід зауважити, що
врахування всіх наданих до законопро-
екту пропозицій призведе до розши-
рення кола пільговиків і як наслідок —
до значного додаткового навантажен-
ня на видаткову частину державного
бюджету. Мінпраці стало заручником
ситуації, коли соціально-економічні
умови не дають можливості для збіль-
шення видаткової частини держбюд-
жету. При цьому Міністерство юстиції
виступає категорично проти будь-
якого звуження соціальних гарантій. З
іншого боку, несприйняття громадсь-
кими «чорнобильськими» організація-
ми самої ідеї будь-якого редагування
або ревізії чинного Закону України «Про
статус і соціальний захист громадян,
які постраждали внаслідок Чорно-
бильської катастрофи» (далі — Закон),
оскільки, на їхню думку, в умовах кризи
саме Закон у чинній редакції є запору-
кою гарантованого державою рівня
соціального захисту.

З огляду на викладене та з ураху-
ванням нестабільної соціально-еконо-
мічної ситуації в країні, коли урядом
здійснюються заходи щодо жорсткого
режиму економії бюджетних коштів, на
черговому засіданні Міжвідомчої робо-
чої групи з опрацювання проекту зако-
ну України «Про внесення змін до
Закону України «Про статус і соціаль-
ний захист громадян, які постраждали
внаслідок Чорнобильської катастрофи»
та з питань соціального захисту грома-
дян, які постраждали внаслідок ядер-
них аварій, випробувань ядерної зброї і
військових навчань із застосуванням
ядерної зброї або постраждали за
інших обставин від радіаційного опро-
мінення не з власної вини, було прий-
нято рішення про доцільність поетап-
ного внесення змін до чинного Закону.

Сьогодні міністерством опрацьо-
вуються три окремих законопроекти:

1. Законопроект, метою якого є уні-
фікація положень Закону до норм чин-
ного законодавства з питань соціаль-
ного захисту постраждалих громадян.

2. Законопроект, метою якого є
посилення соціального захисту без-
посередніх учасників ліквідації інших
ядерних аварій, ядерних випробу-
вань та військових навчань із засто-
суванням ядерної зброї шляхом усу-
нення розбіжностей між чинними
законодавчими актами та чіткого
встановлення порядку надання пільг
та компенсацій, що сприятиме уник-
ненню соціальної напруги серед
зазначеної категорії громадян.

3. Законопроект щодо вдоскона-
лення пенсійного забезпечення гро-
мадян, які постраждали внаслідок
Чорнобильської катастрофи, в час-
тині збільшення розміру пенсії,
обрахованої відповідно до статті 54
Закону.

На цей час у зв’язку зі змінами, що
відбулися в складі уряду, згадані зако-
нопроекти проходять процедуру пере-
погодження в причетних центральних
органах виконавчої влади та зі сторо-
нами соціального партнерства.

Запитання. Скільки загалом
людей тепер підпадають під статус
«чорнобильців» і яке вони мають
соціальне забезпечення як по-
страждалі внаслідок аварії на ЧАЕС?

Відповідь. На січень 2010 року на
обліку в органах праці та соціального
захисту населення перебувало 2 млн.
254 тис. 471 постраждалий громадя-
нин, у тому числі 260807 учасників лікві-
дації наслідків аварії на Чорнобильській
АЕС (питома вага у загальній чисель-
ності — 11%), 1 993664 потерпілих від
аварії на ЧАЕС (більше 87%), з яких
498409 потерпілих дітей (25%). Серед
інвалідів, інвалідність яких пов’язана
з Чорнобильською катастрофою (за-
гальна чисельність 110827 осіб), 65%
— безпосередні учасники ліквідації
наслідків аварії на ЧАЕС (65666 осіб).

Спостерігається тенденція до
стрімкого зростання чисельності
осіб, віднесених до категорії 1, тобто
інвалідів як із числа учасників лікві-
дації наслідків аварії, так і з числа
потерпілих. Якщо в 1991 році інвалі-
дів налічувалося близько 2 тисяч
осіб, то на сьогодні — вже майже 111
тисяч дорослих та 2,8 тисячі потерпі-
лих дітей-інвалідів. Тому, звичайно,
з часом державний соціальний за-
хист цієї категорії інвалідів не втра-
тить своєї актуальності.

У державному бюджеті на 2010
рік видатки за «чорнобильськими»
бюджетними програмами, головним
розпорядником коштів за якими є
Мінпраці, збільшено майже на 372
мільйони порівняно з 2009 роком, з 2
млрд. 91 млн. гривень до 2 млрд.
463 млн. гривень, або на 17,8%.

При цьому обсяги видатків збіль-
шено за 4-ма бюджетними програ-
мами, зокрема:

— на 61% на доплати за роботу на
радіаційно забруднених територіях,
збереження заробітної плати при пе-
реведенні на нижчеоплачувану роботу
та у зв’язку з відселенням, виплати під-
вищених стипендій та надання до-
даткової відпустки постраждалим гро-
мадянам;

— на 10% на щомісячну грошову
допомогу у зв’язку з обмеженням
споживання продуктів харчування
місцевого виробництва та компен-
сації за пільгове забезпечення про-
дуктами харчування постраждалим
громадянам;

— на 16% на оздоровлення
постраждалих громадян тощо.

Одним з актуальних питань зали-
шається пенсійне забезпечення по-
страждалих громадян, видатки на яке
втричі перевищують бюджетні асигну-
вання на всі інші пільги та компенсації.

За інформацією, наданою Пен-
сійним фондом України, кількість
пенсіонерів, які отримують пенсію
відповідно до закону, — 75903 особа.

Середній розмір пенсії у інвалі-
дів-чорнобильців, призначеної згід-
но з законом становив:

— І групи — 1469,90 грн.;
— ІІ групи —1461,51 грн.;
— ІІІ групи — 1147,91 гривень.
Відповідно до збільшення у 2010

році розміру прожиткового мінімуму
для осіб, які втратили працездат-
ність, зростатиме розмір додаткової
пенсії за шкоду, заподіяну здоров’ю,
та щомісячної компенсації в разі
втрати годувальника, які признача-
ються відповідно до закону.

На сьогогдні, на жаль, існує невід-
повідність чинних розмірів пенсійних
виплат та додаткових пенсій до розмі-
рів, визначених окремими статтями
Закону України «Про статус і соціальний
захист громадян, які постраждали
внаслідок Чорнобильської катастрофи».

Це призвело до масових звернень
постраждалих громадян до судів різ-
них інстанцій з позовними вимогами
щодо виплати недоотриманих, на їх
погляд, сум пенсійних, компенсацій-
них доплат та допомог. Більшість цих
позовів судами задовольняється у
частині виплати у розмірах, визначе-
них законом, у повному обсязі.

Протягом 2009 року кількість судо-
вих позовів збільшилася до 107,8 тися-
чі на загальну суму 1 млрд. 70 мли. гри-
вень, що в 1,5 разу більше, ніж у 2008
році та майже у 80 разів більше порів-
няно з 2007 роком.

Підготувала Тетяна ПОМАЗАНОВА

У лавах Атомпрофспілки перебувають сотні учас-
ників ліквідації наслідків аварії на Чорнобильській
АЕС, а також працівники-ліквідатори, які сьогодні
зайняті на роботах у зоні відчуження і Чорнобильській
АЕС включно. На їхні актуальні запитання відповіда-
ють, зокрема, головний спеціаліст відділу оплати

праці та пенсійного забезпечення Міністерства
праці та соціальної політики України Володимир
УЯЗДОВСЬКИЙ, директор Департаменту соціально-
го захисту громадян, які постраждали внаслідок
Чорнобильської катастрофи, Міністерства праці та
соціальної політики України Олена КРАВЧЕНКО.

УРЯД ДЕКЛАРУЄ…

З 1 грудня 2010 року підвищені посадові
оклади працівникам бюджетної сфери. Про
це заявив Прем’єр-міністр України Микола
Азаров.

Після цього підвищення оклад бібліотекаря, порів-
няно з початком року, зросте майже на 100 грн. на
місяць, учителя вищої категорії — на 117 грн., лікаря-
терапевта вищої категорії — на 125 грн. З урахуван-
ням доплат і надбавок (за вислугу років, складність і
напруженість у роботі, виконання обов’язків тимча-
сово відсутніх, сумісництво професій, класне керів-
ництво, престижність, особливі умови тощо) місяч-
ний заробіток цих людей буде ще пристойнішим. І це
стосуватиметься 3,5 млн. громадян.

Набрав чинності закон «Про внесення змін до
деяких законодавчих актів України щодо термі-
нів виплати заробітної плати» (див. «АУ» №45
2010 рік).

Віднині заробітна плата повинна виплачуватися
працівникам регулярно в робочі дні в терміни, вста-
новлені колективним договором або нормативним
актом працедавця, погодженим з виборним органом
первинної профспілкової організації або іншим упо-
вноваженим до представництва трудовим колекти-
вом органом (а в разі відсутності таких органів —
представниками, вибраними й уповноваженими тру-
довим колективом), але не рідше двох разів на
місяць. До того ж платити працедавці повинні через
проміжок часу, який не перевищує 16 календарних
днів, проте не пізніше семи днів після закінчення
періоду, за який здійснюється виплата. При цьому
розмір заробітної плати за першу половину місяця не
має бути меншим від оплати за фактично відпрацьова-
ний час з розрахунку посадового окладу працівника.

Якщо роботодавець прострочить, відповідати
будуть директор і головний бухгалтер: їх можуть ошт-
рафувати на суму від 510 до 1700 грн. кожного.

Заробіток бюджетників зросте
Під час прямої теле-

фонної лінії Кабінету Мі-
ністрів України заступник
голови правління Пенсій-
ного фонду України Вален-
тина Никитенко відповіла
на численні запитання пен-
сіонерів. Зокрема:

• про готовність
Пенсійного фонду до
збору та обліку єдино-
го соціального внеску з
1 січня 2011 року у
зв’язку з набранням
чинності Закону «Про
збір та облік єдиного
внеску на загально-
обов’язкове державне
соціальне страхування».

— Уся підготовча ро-
бота для запровадження
з 1 січня 2011 року єди-
ного соціального внес-
ку проводиться на на-
лежному рівні. Зокрема,
Пенсійний фонд разом
з іншими фондами та
зацікавленими міністер-
ствами й відомствами
підготував низку норма-
тивних документів, час-
тина з яких уже пере-
буває на реєстрації в
Міністерстві юстиції. Вод-
ночас готуються технічна
база та програмне за-
безпечення.

• про обмеження
пенсій працюючим пен-
сіонерам.

— Проведені розрахун-
ки щодо запровадження
обмеження пенсій працю-
ючим пенсіонерам справді
вказують на економію кош-
тів. Але водночас ми має-
мо досвід реагування пен-
сіонерів на подібні зміни.

Річ у тім, що 2001 року
було прийнято постанову
Кабміну України про підви-
щення розміру пенсій шах-
тарям, але стосувалося
воно лише непрацюючих
пенсіонерів. У результаті
прийнятих законодавчих
змін максимальний розмір
пенсій для непрацюючих
пенсіонерів-шахтарів став
значно вищим, ніж для
працюючих. Отож у зв’яз-
ку з прийняттям постанови
багато пенсіонерів звіль-
нилося, причому не з ви-
сокооплачуваних посад.
Тому 2001 року було вне-
сено зміни до вказаної
постанови, що стосували-
ся як працюючих, так і
непрацюючих пенсіонерів.
І тоді, і тепер обмеження
пенсій стосуватиметься
здебільшого працівників,
які зайняті в сфері обслуго-
вування.

Наразі це питання пе-
ребуває на стадії обгово-
рення. (Нині в Україні 2,8
млн. пенсіонерів, які пра-
цюють. — Прим. ред.).

Зарплату — своєчасно і двічі на місяць

ПЕНСІЙНЕ ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ

«Гарячі» питання



9 грудня 2010 року №49 (523)

0   1   2   3   4   5   6   7   8   9   10   11   12   13   14   15   16 

Засновник: Професійна спілка 
працівників атомної енергетики 

та промисловості України
Видавець: Редакція газети 

«Атомник України»

Адреса редакції: вул. Шота Руставелі, 39/41
оф. 814, м. Київ, 01033

Газета «Атомник України»
Головний редактор

Микола ПЕТРИЧЕНКО
Телефон/факс: (044) 496-52-98

ESmail: atomnik@union.kiev.ua
atomnik@gmail.com

Газета виходить щотижня
Індекс — 21766

За точність викладених фактів 
відповідальність несе автор

Редакція листується з читачами 
лише на сторінках газети

При передруку посилання на «Атомник
України» обов’язкове

Свідоцтво про реєстрацію 
КВ №4480 від 21.08.2000 року

Газета віддрукована
у ПП «Трейд інформ»: м. Київ, 

вул. Новозабарська, 2/6.
Тираж 5000

Ціна договірна

4
«АТОМНИКУ УКРАЇНИ» — 10 РОКІВ

Колективу газети 
Шановні друзі!

Від імені Правління та Секретаріату Українського ядер-
ного товариства щиро вітаємо Вас з 10-річчям від дня
виходу у світ першого номера газети «Атомник України».

Працівникам атомної енергетики та промисловості
України, ученим, які пов’язані з ядерною наукою, профе-
сійній громадськості добре відомо про Ваш тижневик,
який надає цікаву та об’єктивну інформацію про всі сто-
рони життя та праці атомників, орієнтує на виконання
соціальних стандартів. Газета користується повагою і
популярністю серед читачів завдяки Вашому творчому
колективу та його головному редактору, високопрофе-
сійному журналісту — Миколі Васильовичу Петриченку.

Починаючи з першого дня заснування «Атомника
України» ядерне товариство тісно співпрацює з Вами.
Маємо надію, що ця співпраця була взаємовигідною.
Сподіваємось, що і надалі вона залишиться такою і
триватиме ще багато років.

У день Вашого свята бажаємо Вам, шановні друзі,
творчого довголіття, нових успіхів та плідної роботи на
благо України!
Президент УкрЯТ В.К. БРОННІКОВ

Віце-президент,
виконавчий секретар УкрЯт С.В. БАРБАШЕВ

Перший номер «Атомника України»

Уважаемые Николай Васильевич,
Людмила Яковлевна!

Поздравляем Вас с юбилеем нашей газеты
«Атомник України». В течение 10 лет ваш коллектив
честно и правдиво освещал все стороны жизни и дея-
тельности работников атомной энергетики и промыш-
ленности Украины. Как сказал один мудрец, «в каждом
из нас спит гений, и с каждым днем все крепче». Одна
из задач газеты — пробудить талант читателей, и это
успешно вам удается. Мы, благодарные читатели
газеты, желаем от всей души вам и вашему коллекти-
ву крепкого здоровья, вдохновения, быть всегда в
гуще жизненных событий, не пропускать больших
открытий и мастерски владеть пером!

В. ШЕНДРИК,
председатель профбюро

НИК «Ускоритель» ННЦ ХФТИ
г. Харьков

2011-Й — РІК ЧОРНОБИЛЯ

За повідомленням прес-служби
Президента України, з метою зняття
соціальної напруги серед постражда-
лих внаслідок Чорнобильської ката-
строфи, захисту їхніх прав та інтересів,
глава держави Віктор Янукович дору-
чив Прем’єр-міністру Миколі Азарову
до кінця поточного року опрацювати
спільно із соціальними партнерами,
зацікавленими громадськими органі-
заціями питання внесення змін до
Закону України «Про статус і соціаль-
ний захист громадян, які постраждали

внаслідок Чорнобильської катастро-
фи» щодо впорядкування формули
визначення розмірів соціальних вип-
лат, зокрема виходячи із розміру про-
житкового мінімуму.

Крім того, до березня наступного
року, уряд має після прийняття узгод-
жених рішень підготувати та внести в
установленому порядку до Верховної
Ради України законопроект про вне-
сення змін до Закону України «Про ста-
тус і соціальний захист громадян, які
постраждали внаслідок Чорнобильської

катастрофи» (щодо визначення розмі-
рів соціальних виплат).

Відповідно до доручення глави
держави, в державному бюджеті до
кінця 2011 року повинні бути пе-
редбачені, виходячи з реальних фі-
нансових ресурсів, видатки для за-
безпечення виконання рішень судів
щодо соціальних виплат відповідно до
Закону України «Про статус і соціаль-
ний захист громадян, які постраж-
дали внаслідок Чорнобильської ка-
тастрофи».

зняття соціальної напруги серед постраждалих внаслідок
Чорнобильської катастрофи, захист їхніх прав та інтересів

Мета президентського доручення —

«СТРАХІТЛИВИЙ» ТУРИЗМ

За рейтингом туристичних фірм, Чор-
нобильська зона посідає 10-те місце серед
місць, омріяних любителями гострих від-
чуттів. Усі інші позиції в рейтингу дісталися
зарубіжним страхітливим територіям.

Покинуте місто Прип’ять перетворилося на
туристичний об’єкт. Сюди возять бажаючих
полоскотати собі нерви, щоб показати всі «кра-
соти» зони відчуження — порожні будинки,
покинуті речі, на столах недочитані газети, на
стоянках — поіржавілі машини.

За даними підприємства «ЧорнобильІнтер-
Інформ», минулого року зону відчуження відві-
дали 7 тис. людей, а за сім місяців поточного
року — майже 5 тис. (у стандартній групі з 17
людей вартість поїздки на одного — 427 грн.).
Планується навіть побудувати в Чорнобилі ана-
лог київського музею під відкритим небом у
Пирогово до сумного ювілею — 25-х роковин
аварії на ЧАЕС.

Передбачено, що проектувальники та буді-
вельники створять тут своєрідну паркову зону,
де будуть представлені усі 94 потерпілі насе-
лені пункти в «особі» якої-небудь деталі.
Наприклад, такою деталлю може стати дерево,
будинок або дорожній знак. За цей рік робіт-
ники встигнуть лише розчистити майданчик
для парку, а наступного розпочнуть безпосе-
редньо будівельні роботи. Про це розповів
начальник відділу зони відчуження Василь
Золотоверх.

Для кожного населеного пункту створять
обеліск і табличку з інформацією про кількість
евакуйованих людей. Так Чорнобиль стане офі-
ційною туристичною зоною.

На знімках: земельна ділянка, виділена під
майбутній музей у центрі Чорнобиля; перші екс-
понати музею просто неба.

Фото Миколи ВАРЧИНОГО

Чорнобиль — зона екстриму

Аварія на ЧАЕС розділила наше життя на дві части-
ни. Те, що було «до» — це вже історія, а те, що «після» —
сьогодення. Звісно, час притупляє гостроту сприйнят-
тя питань радіаційної безпеки, ми вже не так переймає-
мося рівнем радіації, не запитуємо на ринках, з яких
країв привезені овочі чи фрукти, в яких місцевостях
збиралися лісові дари. Але хіба в питанні власної без-
пеки існує поняття часу чи байдужості? Хіба дзвони
Чорнобиля перестали дзвонити, чи ми вже зовсім
перестали їх чути та слухати?

Саме тому цю інформацію має знати кожен та пам’ята-
ти, що його безпека в його ж руках. Не зайве нагадати
основні правила вживання продуктів. Саме вони допомо-
жуть мінімізувати негативний вплив на наш організм не
лише радіації, а й інших шкідливих речовин.

Так, наприклад, капусту слід вживати без верхніх 3–4
листків і качана. Перед вживанням у їжу овочі треба проми-
ти в проточній воді, а іноді бажано навіть вимочувати. У
коренеплодів (моркви, буряка, редиски, ріпи) обов’язково
треба видаляти гичку разом з вінчиком на 10–15 мм.
Відварювати овочі слід до напівготовності, потім воду злити
й залити новою. Не бажано відварювати та запікати картоп-
лю в лушпинні. Переробка овочів і фруктів, їх консервування
(квашення й маринування) також зменшує вміст радіонуклі-

дів. При цьому розсоли й маринади в їжу використовувати
не рекомендується.

При зборі лісових грибів та ягід необхідно пам’ятати, що
найменший вміст радіонуклідів у опеньків, грибів-пара-
сольок строкатих, дощовиків, більше накопичують лисички,
рядовки, боровики, підберезники, красноголовці. Сильно
накопичують радіацію зеленушки, сироїжки, грузді, вовнян-
ки рожеві. Є ще гриби, які акумулюють радіацію, це — поль-
ські гриби, свинушки, маслюки.

Зменшення вмісту радіонуклідів у грибах можна досягти
шляхом їх відварювання в солоній воді протягом 15–60 хви-
лин, при цьому через кожні 15 хвилин відвар зливається.
При кип’ятінні в підсолену воду треба додати трошки столо-
вого оцту чи лимонної кислоти, що збільшує вихід радіону-
клідів із грибів у відвар.

Лісові ягоди також по-різному накопичують радіацію.
Найбільший вміст радіонуклідів у журавлині, брусниці, чор-
ниці, менше в суниці, малині, ожині. Найчистіші у плані вмі-
сту радіації ягоди калини й горобини. Споживати ягоди
треба у свіжому вигляді, очистивши від залишків листя,
моху, ґрунту, кілька разів промивши в проточній воді, оскіль-
ки при сушінні активність радіонуклідів може зростати в
десять разів.

Ярина МАШАГІРОВА

БЕЗПЕКА ЖИТТЄДІЯЛЬНОСТІ ЛЮДИНИ

Основні правила вживання продуктів

Загублені посвід-
чення постраждало-
го внаслідок Чорно-
бильської катастро-
фи категорії 1 серії
А №119634, а також
вкладка №136574,
видані на ім’я Чи-
жик Віктор Мико-
лайович 30.03.1999
року, вважати не-
дійсними.

***
С т у д е н т с ь к и й

квиток №079004407
вважати недійсним.

ДОРОГІ ДРУЗІ!
Щиро вітаємо редакцію, творчий колектив

і читачів газети «Атомник України»
з 10-річчям появи на світ!

Газета допомагає здійснювати організаційну та
соціальну політику, спрямовану на забезпечення гід-
ної роботи і її справедливої оплати, надійного соці-
ального захисту трудівників атомної галузі. Без пере-
більшення можна сказати, що «Атомник України» знає
й читає кожен, хто вболіває за долю нашої країни,
майбутнє держави й народу. Повірте, ваше нинішнє
свято як день підбиття творчих досягнень за трудове
десятиліття — це і наше свято. Адже «Вісник...» і
«Атомник...» об’єднують творча співпраця і дружні
зв’язки. Бажаємо «Атомнику України» довгого й
успішного плавання в бурхливому інформаційному
морі, актуальних публікацій, козацького здоров’я,
вірних друзів, віри, любові й добра.

Редакція газети «Вісник Чорнобиля»

ДОБРОГО ЗДОРОВ’Я

Червоне вино може
захищати від радіації
Вчені з університету Хоп-

кінса (США) провели дослід-
ження на лабораторних ми-
шах і впевнені, що лікарські
препарати на основі ресвера-
трола можна буде використо-
вувати для захисту людини від
значних доз радіації.

Спеціалісти дійшли вис-
новку, що людям віком від 45
років корисно вживати черво-
не вино не тільки як антира-

діаційний засіб, а й для профі-
лактики багатьох хвороб сер-
цево-судинної та нервової
систем. Однак це не значить,
що напоєм можна зловжи-
вати.

З кінських каштанів
Кінські каштани — неїстів-

ні, дуже гіркі. Але напій із них
виводить з організму радіону-
кліди. Готують його так: на З л
води — 10–20 каштанів, почи-
щених від шкірки і розрізаних
навпіл, додають по склянці

цукру та сироватки або столо-
ву ложку сметани для бродін-
ня, накривають марлею в три
шари, настоюють у теплому
місці 2 тижні. Пити напій треба
місяць — по півсклянки тричі
на день за 20 хв. до вживання
їжі. Аби напою вистачило на
весь місяць, щодня на ніч
замість випитого додавайте
воду з десертною ложкою
цукру. Наступного дня напій
уже готовий. Його можна
давати і дітям, але менше.


